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PERSONALIT~}I Nr. 36 (17 – 23 septembrie 2014)

Claudiu }aga, consulul României în ]`rile Africii de Vest:

A]i parcurs mul]i kilometri
pentru a ajunge la noi, pe o
rut` pe care un alt român a
fost cu aproape optzeci de
ani în urm`. Este vorba de
Mihai Tican Rumano,
jurnalist [i explorator
pasionat de Africa. Ce
presupune Africa de Vest
din perspectiva activit`]ii
dumneavoastr`?
Destul de multe, depinde de
unghiul de abordare. Mai

întâi, s` preciz`m c` este un teritoriu
vast, aproximativ cât suprafa]a
Europei, format din foste colonii
franceze sau portugheze, care
cuprinde opt state arondate misiunii
noastre diplomatice cu sediul în
Dakar: Senegal, Mali, Gambia,
Insulele Capului Verde, Burkina
Faso, Guineea-Conakry, Guineea-
Bissau [i Coasta de Filde[. Cuprinde
o zon` divers`, subecuatorial`, nu
foarte populat`, dat fiind c` include
[i partea subsaharian`. Dakar este
situat între paralelele 14 [i 15 ca
latitudine. Este departe de ]ar`, sunt
cam 6.400 de kilometri între Dakar
[i Bucure[ti, în linie dreapt`.

Sunt mul]i români în Africa
de Vest?
Nu, nu sunt foarte mul]i [i
aceasta datorit` condi]iilor

economice ale regiunii. Sunt doar
câteva sute de români, majoritatea
femei, care, datorit` rela]iilor
culturale dezvoltate în timp, a
multor studen]i care au studiat în
România, s-au c`s`torit [i au mers in
Africa. Cei care vin din interes
economic, cu serviciul, sunt pu]ini,
fiindc` acolo situa]ia dezvolt`rii
economice industriale este într-o
faz` de început.

Se vorbea, înainte de
1989, despre ]`rile Africii
ca despre marile popoare
prietene ale României.
Cum sunt cei din Africa de
Vest, pe care i-a]i
cunoscut? Se mai p`streaz`
ceva din acel spirit al
anilor de dinainte de
Revolu]ie?
Foarte pu]in, de[i noi facem
eforturi pentru între]inerea

rela]iilor, mai ales culturale. M`
gândesc mereu la p`rintele
Senegalului, poetul Leopold Sedar
Senghor, cu care România a avut
de la început o rela]ie de
colaborare. {i aceast` rela]ie se
mai p`streaz`, dar din ce în ce mai
pu]in, pentru c` globalizarea [i
industrializarea aduc mul]i al]i
investitori din toat` lumea în acea
regiune. Noi sper`m [i facem
eforturi s` prezent`m avantajele
unei rela]ii de colaborare inclusiv
în domeniul economic, dar nu mai
putem discuta de parteneriate,
rela]ii de colaborare extinse.

LA MINE ACAS~, PE CEL MAI ÎNALT
CATARG, FLUTUR~ TRICOLORUL!

Trece Africa de la o tendin]`
moderat religioas` c`tre
accente radicale?
Da. Expansiunea acestei religii
este foarte evident` [i sunt

foarte multe institu]ii care sprijin`
acest lucru. În zona Africii de Vest,
religia musulman` este împ`rt`[it`
de aproximativ 92% din popula]ie,
doar în jur de 4% sunt catolici.
Ceilal]i cred în religiile vechi ale
triburilor. Este o continu`
expansiune a islamismului prin
fonduri, organiza]ii, b`nci. Chiar în
domeniul înv`]`mântului, apar
foarte multe facult`]i care sunt
sprijinite de islami[ti.

Ce ar trebui s` schimb`m
pentru a dezvolta aceste
bune rela]ii în zona Africii
de Vest?
Sunt aspecte mai cu seam`
geopolitice. De exemplu, am

avut o mare tradi]ie în rela]iile cu
]`rile Africii în domeniile
înv`]`mântului [i cercet`rii
[tiin]ifice, în schimburile comerciale.
Acum, în aceast` zon` a Africii,
avem mai degrab` rela]ii culturale,
fiind împreun` în acea mare familie
a Francofoniei. Anul acesta, în
noiembrie 2014, Summitul
Francofoniei se ]ine la Dakar, în
Senegal.

Sunte]i colonel în rezerv` al
armatei române. Mai precis,
topogeodez, acea
specializare care face din
geografie un soi de
matematic` proiectat` pe
hart`. A]i avut o frumoas`
carier` în Armata
României...
În primul rând, înainte de a
face carier`, am plecat de la 14

ani la Liceul Militar „Dimitrie
Cantemir” de la Breaza, apoi am
absolvit {coala Militar` de Ofi]eri
Activi de Topogeodezie de la Sibiu,
în 1975. Am continuat activitatea,
atât pe [antierele ]`rii, începând cu
Transf`g`r`[anul, Canalul Dun`re-
Marea Neagr`, Portul Constan]a,
Casa Poporului (c` veni vorba, am
avut ocazia s` lucrez la edificarea ei,
ulterior am fost acolo în calitate de
parlamentar) în comandamente, în
mari unit`]i precum Armata a III-a
de la Craiva, Divizia Mecanizat` din
Timi[oara.

Nu [tiu când au trecut anii. Am
mo[tenit aceast` pasiune pentru
uniforma militar` de la p`rin]i, de la
bunici. To]i au îmbr`cat haina
militar`! M` bucur c` mi-am
f`cut [i eu, la rândul meu, datoria
în orice moment [i oricât de greu
mi-ar fi fost.

Sunt satisfac]ii mari în
aceast` profesie, a
topogeodezului?
Da. Este o mare satisfac]ie,
pentru c` noi construim

h`r]ile, construim toate proiectele pe
care se dezvolt` orice infrastructur`.
F`r` proiec]iile noastre geografice,
cartografice, lumea s-ar descurca
mai greu.

V-am pus aceast` întrebare,
fiindc` dup` ce a]i trecut în
rezerv`, a]i înfiin]at
împreun` cu al]i câ]iva
colegi [i prieteni foarte buni
o firm` de topogeodezie,
una dintre cele mai mari din
România. Exist` o diferen]`
între România de pe hart` [i
România c`lcat` cu
piciorul?

În 1991, am pornit în acest
domeniu, împreun` cu ni[te

colegi entuzia[ti [i care [tiau foarte
bine meseria aceasta, înfiin]ând o
societate comercial`, Gauss SRL,
care, în timp, a crescut gra]ie
seriozit`]ii tipic militare [i prin
promptitudinea r`spunsului la orice
proiect. Am reu[it s` o dezvolt`m, s`
avem parteneriate foarte
importante, printre altele cu
Lockheed Martin. Am participat la
toate proiectele mari ale României,
începând cu autostr`zile [i
continuând cu controlul satelitar al
suprafe]elor de teren pentru
subven]iile Uniunii Europene,
începând cu anul 2007.
Avem de a face cu un teritoriu în
permanent` dezvoltare. De la
momentul în care desenam harta cu
peni]a pân` la cartografierea digital`
[i satelitar`, etapele s-au ars foarte
repede. Noi am fost întotdeauna în
pas cu cele mai noi tehnologii [i, de
aceea, am avut realiz`ri importante
[i multe satisfac]ii.

A]i [tiut dintotdeauna c`
ve]i fi topogeodez?
Nu. A fost o op]iune de ultim
moment [i nu îmi pare r`u c`

am f`cut-o, pentru c` este o meserie
care te ]ine permanent în priz` [i te

oblig` s` cuno[ti toate inova]iile
tehnologice în domeniu, î]i creeaz` o
viziune deplin` a lumii, a întregului
continent. Dar geodezii nu sunt
doar desenatori iscusi]i, iat`,
regretatul George Astalo[, poet,
jurnalist, unul dintre prestigio[ii
dramaturgi ai ultimului secol, cred
c` foarte pu]ini mai [tiu c`, ini]ial, a
fost student al Institutului Geografic
Militar, cum se numea el imediat
dup` r`zboi [i a ajuns pân` la gradul
de c`pitan în Armata României.

Care este bucuria cea mare,
pe teren, a unui
topogeodez?
Pe teren, e[ti bucuros când
reu[e[ti s` faci lucruri cu mare

precizie [i s` le transpui pe în]elesul
tuturor. Prin aceste documente, s`
le zicem h`r]i, prin însemnele ce se
p`streaz` peste ani. De multe ori, la
lucr`rile pe care le-am f`cut, m`
opresc cu ma[ina s` v`d borna pe

care am pus-o eu acum 40 de ani [i
am o mare satisfac]ie s` v`d c` ea
este tot acolo. Am multe campanii
de culegere de date. Fiecare lucrare
a avut specificul ei [i i-am p`strat un
loc în amintirea mea. De pild`, îmi
aduc aminte, dup` ’90, când am
participat la restituirea propriet`]ilor,
de chipurile b`trânilor care aveau
terenuri, iar eu îi repuneam în
posesie. Erau mul]umi]i c`
ajungeam cu m`sur`torile exact
acolo unde ei î[i aminteau. Uite, aici
a fost prunul meu acum 40 de ani, îmi
spuneau. Lacrimile lor de bucurie
au fost una din marile recompense
primite, ca [i aprecierile lor de bun
meseria[. Dac` ar fi s` o iau de la
început, a[ face acela[i lucru.

Îmi aduc aminte cu drag de
sprijinul dat la tip`rirea
volumelor de istorie a
emisiunii noastre
„Ora Armatei”, la 70 de ani
de radiofonie militar`. Ce
proiecte culturale mai ave]i
în momentul de fa]`?
În m`sura posibilit`]ilor [i a
for]ei financiare, am sprijinit

activit`]i legate de domeniile militar
[i cultural. Gauss sponsorizeaz`, de
câ]iva ani, Gala Premiilor Uniter.
Atât eu, cât [i asociatul meu suntem

membri ai unor cluburi
interna]ionale de caritate. Sub
aspect cultural, fiind timi[orean,
sunt interesat de acest ora[ s`
devin` capital` cultural`
european`. Eu, personal, îmi
doresc o statuie ecvestr` în
Timi[oara. Având în vedere faptul
c` peste doi ani se împlinesc 300
de ani de când Banatul a fost
eliberat de sub turci, m` gândesc
serios la o statuie ecvestr` al lui
Eugen de Savoia.
Ne ocup`m intens de via]a
cultural-muzical` a ora[ului
printr-o funda]ie [i am fost primii
care am început s` punem stele
ale marilor compozitori [i
interpre]i str`ini care au
concertat la Timi[oara.
Bineîn]eles, prima stea a fost al lui
George Enescu, urmând Franz
Liszt, Johann Strauss. Avem deja
[ase stele din cele 20 pe care
vrem s` le punem pe aleea din fa]a
Filarmonicii Timi[oara.

Spunea]i c`, în curând, v`
preg`ti]i s` depune]i actele
de pensie. F`când bilan]ul
unei vie]i în care a]i umblat
mai mult de jum`tate din
aceasta în uniform`, a]i avut
[i satisfac]ia de a v` face
propria firm` [i de a fi
propriul [ef, în care a]i avut
[i responsabilitatea unor
proiecte uria[e în care a]i
reprezentat ]ara în care v-a]i
reprezentat concet̀ ]enii,
fiindc` a]i avut dou`
mandate în Parlament.
Exist` o re]et` a succesului?
Da, exist` o re]et` a
succesului. Seriozitatea,

capacitatea de a înv`]a permanent,
educa]ia militar` care m-a marcat
din copil`rie. Nu a[ vrea s` folosesc
cuvinte mari, dar la mine acas`, pe
cel mai înalt catarg, flutur`
tricolorul.

Sentimentul
responsabilit`]ii?
Sentimentul dragostei de
]ar`?
Apar]in acestei ]`ri [i pot
spune, cu mâna pe inim`: cu

cât am umblat mai mult prin lume,
cu atât am v`zut c` ea este mai
frumoas`, mai cald` [i mai
prietenoas`!

Iar acelor tineri, care, de
curând, au primit gradul de
sublocotenent [i care vor
pleca mai departe spre
garnizoane, ce le spune
colonelul în rezerv`
Claudiu }aga?
S` î[i fac  ̀datoria, s  ̀se
respecte pe ei, respectând pe

cei de dinaintea lor, s  ̀se
preg`teasc  ̀în permanen] ,̀ s  ̀nu fie
doar buni militari, ci [i buni cet`]eni
[i s  ̀duc  ̀mai departe cu mândrie [i
cu glorie [i rezultatele pe care le-am
avut noi [i care n-au fost pu]ine... 

INTERVIU REALIZAT DE
BR~DU} MARIAN

Claudiu }aga s-a n`scut la 11
septembrie 1953, în localitatea
Caransebe[. A absolvit {coala
Militar` de Ofi]eri Activi de
Topogeodezie de la Sibiu [i
Facultatea de Geografie a
Universit`]ii din Bucure[ti,
ultimul grad în activitate fiind

cel de colonel. Fondator al uneia dintre primele cinci firme
de topogeodezie din România, a de]inut un mandat de
deputat în Parlamentul României,  membru al Comisiei
pentru ap`rare, ordine public` [i siguran]` na]ional`. În
prezent, este consul al României în ]`rile Africii de Vest.
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